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گفت وگو
منهای فوتبال 6

بهروز عطایی اگر بخواهد خودش را 
به کسی معرفی کند، چه می گوید؟

-اگــر دقیق بگویــم، بهروز عطایی متولد 
1349/5/14 از شهرســتان آمل هســتم. 
والیبــال را از ســال 63 شــروع کــرده و در 
تمــام رده هــا عضــو تیــم ملــی بــوده ام. 
همچنیــن افتخــار ســرمربیگری تمامــی 
رده هــای تیــم ملــی را داشــته ام. اما برای 
مــردم کشــورم یکــی از اعضــای جامعــه 
والیبــال و یــک هموطــن ایرانــی هســتم.

قبل از این گفت و گو که با هم در 
مورد فشار کار گپ می زدیم، گفتید 
که اگر به عقب برگردید، باز همین 

راه را ادامه می دهید. احساس 
نمی کنید جایی از این مسیر را 

باید تغییر داد یا اینکه مسیر را 
کامل درست طی کردید؟

قطعاً کســی که در این سطح 
فعالیــت می کنــد فشــار ها 
و عذاب هــای زیــادی را بایــد 
تحمــل کنــد. امــا چــون والیبــال 
را دوســت دارم، اگــر ده بــار دیگــر 
هم متولد شــوم این مســیر را انتخاب 
می کنــم امــا معنایــش این نیســت که 
مســیر طــی شــده بــدون خطــا یــا کــم 
اشــتباه بــوده؛ قطعــاً اشــتباهات زیــادی 
هــم داشــتم کــه اگــر بــه عقب برگــردم یا 
حتی در مسیر رو به جلو، این اشتباهات 
به عنــوان درس برایم تلقی می شــود. اما 
در کل والیبــال را دوســت دارم و اگــر بــاز 
هم متولد شــوم همین مسیر را انتخاب 

می کنــم.
یکی، دو مورد از اشتباهات 

گذشته تان را برایمان بگویید؟
خیلی ســخت اســت که بخواهم موردی 
صحبت کنم. الان ذهنم یاری نمی دهد 
که دقیق بگویم اما گاهی در شــیوه بازی 
خــودم، در انتخــاب همکارانــم و امثــال 
اینهــا دچــار اشــتباه شــدم کــه می توانــد 

خطاهــای من تلقی شــود.
شما بعد از حضور چند مربی 

خارجی، در تیم ملی جایگزین 
شدید و بلافاصله نسل قبلی را 

تغییر و نسل تازه ای را وارد تیم ملی 
کردید. قبل از این اقدام به این فکر 
نکردید که ممکن است با این کار، 
نتایج ضعیفی گرفته شود و پروسه 

حضور مربی ایرانی روی نیمکت 
تیم ملی برای همیشه بسوزد؟

مــن 3 دوره ســرمربی تیــم ملــی جوانان 
ایران در مســابقات قهرمانی جهان بودم 
کــه تعــداد زیــادی از بازیکنــان آن تیم در 
حــال حاضــر در تیــم ملــی بزرگســالان 
حضــور دارنــد. کاری را کــه الان ایتالیــا 
انجــام می دهــد، مــن هــم انجــام دادم. 
بازیکنــی مثــل جیانلــی در ســال 2015، 
گالاســی در ســال 2017، لاویــا و رومانــو 
در 2019 و میکیلتــو در ســال 2021 عضــو 
تیــم جوانــان ایتالیــا بودنــد کــه امــروز در 
تیــم ملی بزرگســالان حضــور دارند. این 
اتفاق در کشور ما هم افتاد و خوشحالم 
که من هم در این مسیر کمکی کرده ام. 
الان هــم نگــران این موضوع نیســتم که 
ایــن تفکــر درســت بــه ســرانجام نرســد، 
البتــه قطعــاً بــه ســرانجام می رســد امــا 
ممکن اســت عــده ای تحمل نکنند. من 
کار درست را انجام می دهم اما عملکرد 
مــا در ایــن مدتــی کــه مســئولیت را به ما 

ســپردند، قابــل دفاع اســت.
مــا بایــد الگو بــرداری کنیــم امــا نبایــد 
خودمــان را با دیگران که باید با خودمان 

و گذشــته خودمــان مقایســه کنیــم.
از زمــان حضــورم در تیــم ملــی در 4 
تورنمنــت شــرکت کردیم. در مســابقات 
قهرمانــی آســیا در خــاک ژاپــن 3-1 ایــن 
تیــم را شکســت داده و قهرمان شــدیم. 

خیلی هــا معتقــد بودنــد کــه تیــم ژاپــن، 
نیشــیدا و ســکیتا، دو ســتاره اش را در 
اختیــار نداشــت امــا مــا هــم از ترکیــب 
المپیکی مــان 7 بازیکــن را در اختیــار 
نداشتیم. سؤالم این است که اثرگذاری 
ســعید معــروف بیشــتر بــود یــا ســکیتا؟ 
تأثیرگــذاری امیرغفــور بیشــتر بــود یــا 
نیشــیدا و یا حتی محمد موسوی یا باقی 

بازیکنــان....
چرا این بازیکنان )معروف، موسوی، 

فیاضی، امیرغفور و...( را به تیم 
ملی دعوت نکردید؟

مــا معتقد بودیم که والیبال ما بدون آنها 
هــم می توانــد موفــق باشــد. بایــد جوری 
پیــش برویــم که با نبود این بازیکنان هم 
کنار بیاییم. تصور والیبال ما بدون سعید 
معــروف برای خیلی ها ســخت بود. حتی 
کمتر مســابقه ای را بدون سعید معروف 
بــا پیــروزی پشــت ســر می گذاشــتیم. 
امــا الان در لیــگ ملت هــا بــدون ســعید 

معــروف از 13 بــازی 8 بــازی را می بریــم.
با حضور این بازیکنان نتایج بهتری 

نمی گرفتیم؟
هیچ تضمینی نیســت. دوره قبل با تمام 
این ســتارگان دوازدهم دنیا شــدیم. من 
بــه رونــد اعتقــاد دارم نه افــراد. در اینکه 
بعضــی بازیکنــان نخبــه هســتند شــکی 
نیســت ولــی ما بایــد جوری پیــش برویم 
که مســیر ما درســت باشــد. در تیم ملی 
ایتالیــا بازیکنانــی مثــل خــوان تورنــا کــه 
اعجوبــه ای در دنیــا اســت، کنــار مــی رود 
امــا بازیکنی مثــل میکیلتو می آیــد و آنها 
بــاز هم قهرمــان جهان می شــوند. مربی 
زایدســف را کنــار می گــذارد و بــا بازیکنی 
مثــل رومانــو قهرمــان جهــان می شــود 
چون مســیر، مســیر درســتی بود. مسیر 
بایــد مبتنــی بــر حرکــت تیــم باشــد نــه 

حرکــت فــرد.
در سال های اخیر مدال جهانی نداشتیم 
و حالا نباید جوری از والیبال توقع داشته 
باشــیم کــه انــگار ده مــدال جهانــی در 
کارنامــه داریــم و ایــن بــار نــاکام شــدیم. 
کلاً یــک مدال آن هم در مســابقات جام 
قاره هــا بــا حضور 6 تیم داشــتیم که بین 

6 تیم، ســوم شــدیم.
ممکن بود با این تغییر، سرنوشت 

مربیگری خود و دیگر مربیان ایرانی 
عوض می شد.

ناپلئــون بناپارت می گوید: »مردان بزرگ 
فرزنــدان خطــر هســتند. البتــه مــن مرد 
بــزرگ نیســتم امــا فرزنــد خطر هســتم و 
شجاعت پیاده کردن تصمیماتم را دارم.
مســیر مــا مشــخص بــود و فقــط جــای 
چنــد بازیکن در ترکیب عوض شــد. من 
و همکارانم با نهایت توان در حال تلاش 
هســتیم و ســعی می کنیــم تیم را به ســر 

منــزل مقصود برســانیم.
سرمنزل مقصود کجاست؟

مــا اهدافــی را تعریــف کرده ایــم. مــا باید 
تیم اول آســیا باشــیم. من تیم دوازدهم 
جهــان و دوم آســیا را تحویل گرفتم. الان 
تیم ما تیم دهم جهان و دوم آسیا است. 
حالا هدف این است که ما تیم اول آسیا 

بــوده و در المپیــک حضور پیدا کنیم.
به نظرتان با توجه به استعدادهای 

ایران، قله والیبال ما کجاست؟
مــا اســتعدادهای زیادی داریــم اما زمان 
زیادی لازم است تا تغییر بزرگ رخ دهد. 
والیبــال ایــران بســیاری از ســاختارها و 
زیربناهــا را نــدارد. نمی توانیــم والیبــال 
ایــران را بــا تیم هایــی مثــل امریــکا، 
لهســتان و ایتالیــا، برزیــل و حتــی ژاپــن 

مقایســه کنیــم.
از چه نظر؟

از تمامــی جهات. امکانات، فرهنگ، کار 
پایه، ارتباط کار پایه با آموزش و پرورش، 
ارتبــاط کار پایــه بــا دانشــگاه. بازیکنــان 
ایــران در تیــم ملــی ســاخته می شــوند 
در صورتــی کــه در هیــچ جــای دنیــا 

اینگونه نیســت. باشــگاه های ما بازیکن 
نمی ســازند. بلکه فقــط از بازیکنان ملی 
اســتفاده می کنند. درســت اســت که در 
امریــکا لیــگ باشــگاهی وجود نــدارد اما 
تیم هــای دانشــگاهی دارنــد کــه بیشــتر 
از چنــد صــد مســابقه اتفــاق می افتد که 
خودش موجب بازیکن ســازی می شود.

مــا در نوجوانــان بــا میانگیــن قدی هفت 
تا ده ســانت بالاتر به ژاپن باختیم. البته 
ایــن یــک اتفــاق بــود. اگــر بخواهیــم تک 
تــک بازیکنان نوجــوان ژاپن را با تک تک 
بازیکنــان نوجــوان خــود مقایســه کنیم، 
متوجه می شویم به زعم اینکه بازیکنان 
مــا فیزیــک بهتــری دارنــد امــا بازیکنــان 
ژاپنــی مهارت هــای بهتــری نســبت به ما 
داشــتند. اینهــا تفاوت  های ما بــا والیبال 

مــدرن دنیا اســت.
در مورد فیزیک توضیح بیشتری 

می دهید. ما تیم هایی مثل لهستان 
و روسیه و... را می بینیم که به لحاظ 
قد و قواره از ما بالاتر هستند، وقتی 
اینقدر بالادست بازیکنان ما اسپک 

و سرویس می زنند چطور می شود 
مهارشان کرد؟

از لحــاظ فیزیکــی جــزو تیم هــای میانــه 
والیبال دنیا هستیم. مدل تیم آرژانتین، 
مدلــی از تیــم ایتالیــا هســتیم. امــا بــا 
روسیه، لهستان و صربستان تفاوت های 

فیزیکــی عمــده ای داریــم.
مــا جــزو تیم های خوب هســتیم ضعیف 
و کوتــاه نیســتیم، فوق العــاده قدرتمنــد 
هم نیســتیم، اما قرار باشــد تیم فیزیکی 
روســیه را نمــره 100 بدهــم، ایــران را 80 

می دهــم.
با این فیزیک ما می توانیم در یک 

رویداد مهم روی سکو برویم؟
امــروز نــه، امــا در آینــده ممکــن اســت. 
امــروز مــا همه جــوره از فرانســه، امریکا، 
ایتالیا، برزیل و لهســتان عقب هســتیم. 
تیم ایتالیا بعد از دهه 90 یک پروســه 10 
ســاله را طــی کرد تا بتوانــد امروز قهرمان 
جهــان شــود. البتــه بعــد از 24 ســال 
قهرمــان جهان شــد. آنهــا در رده پایه کار 
اصولــی کردنــد، که امــروز ایتالیا در همه 
رده های نوجوانان، جوانان پســر و دختر، 
بزرگســالان زنــان و مــردان قهرمان شــد. 
ایــن کار متعلــق بــه یــک مربــی نیســت. 
ایــن طور نیســت کــه بگوییم ولاســکو یا 
د جورجــی. بــه آنهــا ربطی نــدارد، بلکه به 
ســاختار ربــط دارد. مگــر مربــی تیم زنان 
ولاســکو بــود؟ یــا مربــی تیــم نوجوانان و 

جوانــان پســر دجورجــی بود؟…
از وقتــی مــن آمــدم بــا وقتــی کــه مربــی 
خارجــی بــود نــوع ادبیــات عــوض شــده 
اســت. ما با کادر رفتیــم قهرمانی جهان، 
3 مربــی و دو کادر پزشــکی. به دلیــل 
اینکه جزیده درگیر بازی های کشورهای 
اســلامی بــود نشــد همــراه مــا بیایــد. مــا 
نیمکــت را خالــی نکردیــم. بعضی هــا 
می گفتنــد وقتــی دنیای لــپ تاپ و تبلت 
هســت چــرا از آن اســتفاده نکردیم. این 
قضیــه به خودی خود اشــکال نداشــت. 
حتــی مــا بایــد دو آنالیــزور می بردیــم و 
امیــن علــی اکبــری هــم می آمــد. ســؤال 
مــن از آقایــان ایــن اســت کــه چــرا مــا در 
دو المپیــک یــک مربی ایرانــی را بردیم و 
مترجــم. نــه مترجمی کــه مربــی والیبال 
هم باشد. مترجم از بیرون روی نیمکت 
نشســته بــود در حالــی کــه می توانســت 
یک مربی باشد و مترجم پشت نیمکت 

باشــد.
چرا حرف ها تغییر کرده؟

نمی دانــم؟ شــاید ایرانی ســتیزی باشــد. 
ایــن موضوعاتــی بــود کــه اتفــاق افتــاد و 
واکنش خوبی به ما نشــان نداد و فضای 

تیــم را آرام نگه نداشــت.
روی نتیجه تیم هم تأثیر گذاشت؟

نــه. عملکرد ما خوب بود به جز قهرمانی 
جهــان کــه فضــای خاصــی داشــت. مــن 

می گویــم شــاید از یــک چیــزی خوشــم 
نیایــد امــا قــرار نیســت بد باشــد. شــیوه 
برگزاری مسابقات قهرمانی جهان، شیوه 
جدیــدی بود که بعضــی تیم ها را متضرر 
کــرد. شــیوه خوبــی بــرای همــه تیم هــا 
نبــود. مــا گلایــه نکردیــم و فقــط گفتیــم 
شــیوه خوبــی نبــود. حرف هــا را تفســیر 
می کننــد. امریــکا دو بار با لهســتان بازی 
کــرد، ایــن روش غلط اســت. امریکا یک 
بار در دور مقدماتی به لهســتان باخت و 
یــک بــار در یک چهــارم نهایی. اســلوونی 
آخریــن بازی اش در دور مقداتی با آلمان 
بــازی کــرد و اولیــن بــازی پلــی آف هــم بــا 
آلمــان بازی کرد. این کار غلط اســت چه
fivb باشــد و چــه ســازمان لیــگ مــا. در 
مســابقات دوره قبلــی 4 گــروه 6 تیمــی 
بودنــد از هــر گروه 4 تیم صعود کردند، 4 
تا را در 4 گروه می چیدند و یک ســرگروه 
بــالا می رفــت و دو تــا هــم از بهترین هــا، 
ببینیــد چقــدر فرصــت بــه تیم هــا داده 
می شــد؟ یعنــی در گروه بــا دو برد صعود 
می کــردی و مرحلــه بعــد هــم می بــردی. 
بعــد ایــن مســأله را بــه مــا نقــد می کنند. 
بــه هر حال فکر می کنــم قهرمانی جهان 

تجربــه خیلــی خوبــی بود.
خودت را به لحاظ مربیگری شبیه 

کدام مربی می دانی؟
مــن خودم را شــبیه هیچ مربی نمی دانم 
و شــیوه کار خــودم را دارم. یــک مربــی 
بایــد رابطه خیلی خوبی بــا مجموعه اش 
داشــته باشد. مجموعه تنها به بازیکن و 
فدراسیون ختم نمی شود. باید با کادرم، 
بازیکنان، فدراســیون و رســانه ها ارتباط 
خوبــی داشــته باشــم. در واقع ســرمربی 
بایــد یــک مدیــر خــوب باشــد. امیــدوارم 
کار بــه جایــی برســد کــه نتیجه هــا باعث 
شــادی مــردم شــود در ایــن شــرایط کــه 

حــال دلشــان خوب شــود.
بازیکنانی که کنار گذاشتید کمک 

کردند یا نه حاشیه ساز شدند؟
نــه هیــچ اتفــاق خاصــی نبــود. آنهــا هــم 
والیبــال تیــم ملــی بودند و قلبشــان برای 
تیــم ملــی می تپــد و هــر وقت نیــاز به آنها 
داشــته باشــیم دعــوت می شــوند. البتــه 
بــه شــرطی کــه خودشــان تمایل داشــته 

باشــند.
حتی سعید معروف؟

هــر بازیکنــی، فرقــی نمی کنــد. مــا بــرای 
نســل طلایی خیلی احترام قائل هستیم 

و از تفکراتشــان اســتفاده می کنیــم.
بعد از مسابقات جهانی از شما 
انتقاد شد... مثلاً می گفتند که 

رقبا تیم اصلی شان را به مسابقات 
نیاوردند...

بله...همــه می گفتند رقبا تیم دوم شــان 
را بــه جام جهانــی آوردنــد ولــی کســی 
نمی گوید ایران با چه تیمی به مسابقات 
جهانــی رفــت؟ تیم ما هم تیــم اول نبود. 
ایــران همیــن حــالا یــک تیم بیــرون دارد 
کــه تیــم اصلــی مــا را می بــرد. )اشــاره بــه 
تیمــی بــا معروف، موســوی، امیــر غفور و 
...( اما دو ســال بعد امکان ندارد که تیم 
پرســتاره بتوانــد تیم فعلی را ببــرد. من از 
حــالا بــرای آن روز برنامه ریــزی می کنــم.
دو سال بعد یعنی المپیک پاریس؟

بله
تا آن موقع خودتان می مانید و 

برکنار نمی شوید؟
نبود من مهم نیست...

نتایج رابطه مستقیمی با سرنوشت 
مربی دارد... بعد از سال ها تیم ملی 

به یک مربی ایرانی رسیده و اگر 
شما نتیجه نگیرید و ریسک کنید، 

تا سال ها ذهنیت منفی در مورد 
مربی ایرانی شکل می گیرد؛ مشابه 

فوتبال...
اگــر آدم از جایــی مــی رود، باید اثرات و رد 
پایــش بــرای همیشــه باقی بمانــد. آقای 
یزدانــی از والیبــال رفــت. او چــه کار کرده 

علی دایی را حالا بیشتر درک می کنم 

 عطایی: این تیم 
از نسل طلایی بهتر می شود

لازم باشد سعید معروف را هم دعوت می کنیم
بهــروز عطایــی؛ مربــی موفــق یــا نــاکام؟ شــاید قضــاوت درمــورد این موضــوع خیلی، خیلی زود باشــد. آنچــه پرواضح اســت، او پس از مربیــان خارجی نامــدار هدایت والیبــال ایران را 
برعهده گرفت. در لیگ ملت ها موفقیت  نســبی کســب کرد اما در مســابقات جهانی نتوانســت انتظار هواداران والیبال را برآورده کند. بهروز عطایی دیروز حدود دو ســاعت میهمان 
»ایران ورزشــی« بــود. بــا او از هــر دری حــرف زدیــم. چهــره اش خســته نشــان می داد اما این خســتگی به دلیل فشــار کار نبود. خــودش می گفت:»توهین ها و رفتارهــای ناجوانمردانه 
و دور از انصــاف آدم را اذیــت می کنــد امــا کســی ایــن مســوولیت را می پذیــرد، بایــد آمــاده ســنگین ترین فشــارها هم باشــد.« در این مصاحبه، از هــر دری حرف زدیــم. گفت وگوی ما 

بــا ســرمربی تیم ملــی والیبــال ایران را بخوانیــد و خودتان دربــاره اش قضاوت کنید.

یک شعاری هست 
که ورزشکار دو بار 
می میرد، یک بار به 

مرگ طبیعی و یک بار 
هم وقتی ورزش را 

کنار می گذارد. ستاره  
وقتی از روی بورس 

می افتد، خیلی کمتر 
مورد توجه قرار 

می گیرد. یعنی 
صددرصد توجه 

به 20 درصد 
می رسد. این 

اثر روانی 
نامطلوب روی 

او می گذارد

مهری رنجبر
روزنامه نگار


